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ДАРХАН ХИ

Ард түмний дунд "Азийн Арвай" хэмээн алдаршсан Арвай

генералын амьдралын дөч гаруй жилийн түүх хилийн цэрэгтэй салшгүй

холбоотой. "Эгэл хилчдийн ээдрээт замын сургамж", "Монгол Улсын

хил хамгаалах салбарын алба-байлдааны бэлэн байдал" зэрэг ном

зохиол туурвиж олны хүртээл болгосон, Цэргийн Шинжлэх Ухааны дэд
доктор, профессор, дэслэгч генерал Ш.Арвай гуай эдүгээ ХЦДС-ийн

эрдэм шинжилгээний төвд тэргүүлэх ажилтнаар ажиллахын сацуу

эрдмийн ажлаа туурвиж чөлөө завгүй хөдөлмөрлөсөөр сууна.

Жирийн хилчин байлдагчаас НАХЯ-ны орлогч сайд, Хилийн
цэргийн командлагч хүртэл алба хаасан энэ хүний яриа хөөрөө өнөөгийн

хилчдэд сонирхолтой, бас сургамжтай байх болов уу хэмээн түүнтэй

хийсэн ярилцлагыг нийтэлж байна.

Сура- Генерал Арвай гэхээр хилчид төдийгүй ард түмэн
андахгүй мэднэ. Таны хилчин болсон амьдралын зам анх яаж эхэлсэн
бэ?

Ш.А-Би Дорноговийн Эрдэнэ сумын уугуул иргэн. Тэгэхлээр
хилийн аймаг, хилийн сумын хүн. Манайх удмаараа хилчин. Өвөөгийн

минь Лувсанцэрэн гэдэг байв. Тэр хүн насаараа улсын хилийн аюулгүй
байдалд зүтгэсэн юмдаа. Эмээтэйгээ Замын-Үүдийн отрядын дэргэд
бага наснаасаа хамт байсан. Эмээ, ээж хоёр отрядод аргал түлээ түүж

өгнө. Хааяа сүү тараг таньдаг даргындаа хүргэж өгнө. Би дагаад л

явна. Отряд гэж сайхаан сайхан. Дарга нарын байранд эрээн будагтай
олон сайхан гэртэй. Бас байшинтай. Тэр үед байшин гэж мэдэх биш.
Манай гэр яахав дээ, өвөл зунгүй дан бүрээстэй. Шөнө унтахдаа

дээврийнхээ цоорхойгоор од тоолсоор байгаад нэг мэдэхэд унтчихдаг

байв. Отрядынхонтой бол харьцуулах юмгүй. Би отрядод анх удаагаа

кино гэдэг юм үзсэн. Тэнд оросын нэгэн хилчин шархдахад морь нь
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эзнээ эргэсээр байгааад амийг нь авардаг. Мөн морин сургууль
хийхийг үзэж биширч явлаа. Сайхан хувцастай, сэлэм зүүсэн дарга
нарын алхах гишгэх нь, дуугарах нь хүртэл сүртэй. Түргэн том болж
эд нар шиг болох юмсан гэж өөрийн эрхгүй сэтгэл дэвэлздэг юм
билээ. Тэр л хөтөлсөн байх. 1958 онд цэрэгт мордлоо.

Тэр үед Батлан Хамгаалах Яам, НАХЯ нэг байсан юм билээ.
Улаанхуаранд нэг сар цэргийн албанд зүгшоээд л. Дараа нь Сэлэнгэ
аймгийн Сүхбаатар хот руу хилчин болохоор мордсон доо. Одоо 43
жил энэ албанд зүтгэж явна. Хилчин гэдэг дэндүү их эрсдэлтэй, тэгсэн
атлаа даанч сайхан алба даа. Нас ахих тутам л хилээ, хилчнээ
хайрлаад, учрыг нь ухах, ахих тутам үнэ цэнэ нь улам их тодроод л
байдаг эн зэрэгцэхийн аргагүй бахархмаар сайхан алба шүү дээ. Ер
нь жинхэнэ эр хүн чинь хилээс төрдөг юм даа.

Сурв-Таны анх алба хааж байсан хилийн цэрэг, өнөөгийн

хилийн цэрэг хоёрын хооронд мэдээж их ялгаа байж таарна. Энэ
талаар та юу хэлэх вэ?

Ш.А-Ялгаа байлгүй яахав. Юм бүхэн цаг үетэй. Өнгөрсөн зуун
бол ХХ зуун. Өөрийн үетэй, орчинтой. Миний алба хаасан жилүүдийг
ч дотор нь хуваахад гурван үе тодроод байдаг. Би хилийн цэргийг

татан буулгасны дараахан үед энэ албанд ирсэн хүн. Эх орны
чөлөөлөх дайны явц дунд хоёр хөрш харилцан тохиролцсоноор Хятад

улс манай улсыг дайны дараа одоо байгаа хилээр нь хүлээн
зөвшөөрнө гэж амлалт өгч баталгаажуулсан байв. Гэтэл хилийн цэргийг
дайн дууссаны хойно татан буулгасан нь их харамсалтай явдал болсон.
Би жам ёсоороо хилийн цэрэг дахин сэргэж амьсгал эхэлсэн үед
цэрэгт ирсэн юм. Энэ бол нэг үе. Хоёрдахь үе нь улсад нөмөрсөн
аюулаас сэргийлэх, улс орныхоо дархан хил хязгаарыг хамгаалах
сорилтын жилүүд байв. Энэ бол 1960-1990-ээд он шүү дээ. Энэ үед
дэлхийд социалист, капиталист хоёр эсрэг тэсрэг системийн
хоорондын зөрчил хурцдаж, дэлхий халуун цөмийн дайны ирмэгт тулж
очсон жилүүд байсан. Нөгөө талаар хөрш хоёр их гүрний удирдлага
дэлхийд ноёлох байр сууриа хадгалахын төлөө явуулсан тэмцлийн
улмаас бие биений эсрэг улс орноо дайны байдалд оруулах хүртэл
байдал хурцадсан үед завсар нь орших манай улсын хувьд маш
эгзэгтэй үе тулгарсан юм. Энэ үед улсын хилийн баталгаажилт,
хамгаалалтын чанар сул байснаас ямар уршигт хүрч болох нь хэнд ч
ойлгомжтой байлаа шүү дээ. Энэ үеийн хилчид дэндүү өндөр
ачаалалтай үүргээ гүйцэтгэсэн. Яагаад гэвэл хилийн цэргээ орчин
үеийн шаардлагад нийцсэн хэмжээнд цоо шинээр байгуулах, улсын
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